
رئیس انجمن سرمایه گذاری های مشترک ایران و خارجی:

حضور چینی ها در ایران پررنگ تر شده است
عباسی عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی:

قیمت حامل های انرژی باید به تدریج واقعی شود
گروه اقتصادی - رئیس انجمن ســرمایه گذاری های مشترک ایران و خارجی اظهار داشت: ارتباط دولتمردان با 
خارج از کشــور نســبت به گذشته گسترده تر شده و به عنوان مثال حضور چینی ها در ایران پررنگ تر شده که پیش از 

این، شاهد چنین مسئله ای نبودیم.
سید حسین سلیمی در مورد افزایش میزان سرمایه گذاری خارجی گفت: نسبت به پارسال ما رشدی بالغ بر 50 
درصد را در زمینه ســرمایه گذاری خارجی تجربه کردیم. البته باید تا پایان پروژه ها و تا پایان ســال منتظر بمانیم زیرا 
امکان آن وجود دارد که ســرمایه گذاری خارجی در 6 ماه نخســت ســال بالا بوده باشد و در 6 ماهه بعدی تعدیل شده 
یا باز هم اضافه شــود. اما به نســبت 6 ماه دوم سال گذشته، ما رشد داشتیم و اکنون منتظر برجام و سرمایه گذاری های 

شکل گرفته در پی آن هستیم.
وی در خصوص میزان ســرمایه گذاری خارجی بیان داشــت: امسال حدود 4 میلیارد دلار مجوز سرمایه گذاری 
صادر شــده که به نســبت سال گذشــته، نزدیک به 2 برابر است و البته قانع نیستیم چون متصور می کنیم که لازم است 
حدود 30-40 میلیارد دلار که متناسب با جمعیت مان است، جذب سرمایه خارجی داشته باشیم. باید توجه داشت که 

تمام کشورهایی که به این ارقام دست پیدا کردند، دارای امکاناتی کمتر از ما هستند.
وی افزود: به هر صورت در حال رشد در جذب سرمایه گذاری از طریق ارتباط های بین المللی و توافقات برجامی 
هستیم زیرا خارجی ها برای سرمایه گذاری، برای خریداری کالا و ارسال به ثبات اقتصادی کشور مقصد توجه می کند. 
ما به دلایل مختلف نظیر حذف ارز 4200 تومانی و تبدیل آن به 26 هزار تومان برای داروها، به تغییرات 6-7 برابری 

می رسیم که پذیرش این موضوع برای طرف خارجی دشوار است.
رئیس انجمن سرمایه گذاری های مشترک ایران و خارجی خارجی ضمن تایید رشد 100 درصدی جذب سرمایه 
گذاری خارجی در یکســال اخیر، خاطرنشــان کرد: آمار گفته شده صحیح بوده و صدور مجوزها 2 برابر پارسال شده 
اســت. ارتباط دولتمردان با خارج از کشــور نسبت به گذشته گسترده تر شده و به عنوان مثال حضور چینی ها در ایران 

پررنگ تر شده که پیش از این، شاهد چنین مسئله ای نبودیم.
وی با مثبت قلمداد کردن توافق برجام، اذعان کرد: در مقایسه با ترکیه به عنوان یک کشور همسایه که 30-40 میلیارد 
دلار در سال جذب سرمایه خارجی دارد و مهم ترین علت آن نیز توریسم است، ما نیز تمام شرایط توریسم را داریم اما 
به دلیل مشکلات ارتباطات بین المللی نظیر ویزا و روادید، دچار چالش هستیم. به علت وجود تحریم ها، نقل و انتقالات 
بانکی و مالی برای ما میسر نیست که در صورت لغو شدن آن ها، قوانین بانکی برای نقل و انتقال پول تسهیل می شود. در 
حال حاضر 3-4 مرحله برای انتقال پول باید طی کرد تا بتوان سرمایه ای را برای خرید کالایی انتقال داد که این موضوع 

هزینه ها را افزایش می دهد زیرا سرمایه گذار خارجی علاقمند به کسب بهترین سود و خرید با بهترین قیمت است.

گــروه اقتصادی -  یک عضو 
کمیســیون انرژی مجلس شــورای 
اســلامی، تاکیــد کرد: بــا توجه به 
نیازهایــی کــه در حــوزه بنزین در 
ســطح کشــور وجــود دارد باید به 
تدریج به سمت واقعی کردن قیمت 
حامل های انــرژی با در نظر گرفتن 
پیوســت های اجتماعی و فرهنگی 

گام برداشت.
دربــاره  عباســی  فریــدون 
وضعیــت تامیــن بنزین در ســطح 
کشــور، بیان کرد: در فصل تابستان 
به دلیل افزایش مسافرت ها، مصرف 
بنزین در سطح کشور افزایش داشته 
اســت، همچنین تعداد افرادی که با 
خودروهای ســواری تردد می کنند 
افزایش داشــته است. از سوی دیگر 
چون  وســایل حمل و نقل عمومی 
وضعیت خوبــی ندارد مردم مجبور 
هستند برای ترددهای درون شهری 

از خودروی شخصی استفاده کنند.
در برخــی از مقاطع تولید 
داخل پاســخگوی نیاز بنزین 

نیست
وی در ادامــه اظهــار کــرد: 
سال هاســت کــه ناوگان شــهری 
اتوبوس رانی تقویت نشــده است و 

تعداد محدود اتوبوســی که موجود 
اســت، فرسوده اســت. مردم نمی 
تواننــد در ایســتگاه اتوبوس منتظر 
بایســتند تا هر یک ربع یک اتوبوس 
بیایــد. مردم اگر بخواهند از راه آهن 
نیز اســتفاده کنند نــه راحتی لازم را 
داشــته و نه ســرعت کافی را دارد. 
هواپیمــا نیز به تعــداد کافی موجود 
نیســت و پروازهای هوایــی نیز با 
تاخیرهــای متعدد انجام می شــود. 
همه این عوامل دســت به دست هم 
داده تا میل به مسافرت با وسیله نقلیه 
شخصی افزایش یابد و بالتبع مصرف 

بنزین افزایش یابد.

نماینده مردم کازرون در مجلس 
شورای اســلامی، با طرح این سوال 
که آیا پالایشــگاه های ما به ویژه در 
ایام تابستان می توانند به نیاز مصرف 
بنزین پاســخ دهنــد و تولید بالایی 
داشــته باشند و در فصل زمستان نیز 
که نیاز داخلی کمتر می شــود بنزین 
را صادر کنند؟ عنوان کرد: به نظر می 
آید در این حــوزه با اختلال مواجه 

هستیم. 
در زمینه بنزین کمبود داشــته و 
بــه یکباره برخــی از پمپ بنزین ها 
خالی از بنزین می شــوند. از سوی 
دیگر وسایل حمل و نقلی که باید این 

ســوخت را حمل کنند و یا خط لوله 
های انتقال دارای محدودیت است.

واقعی شــدن قیمت حامل 
انــرژی نباید شــوک  هــای 
اقتصادی به زندگی مردم وارد 

کند
این عضــو کمیســیون انرژی 
مجلس در ادامــه تاکید کرد: ما باید 
خود را آمــاده کنیم تا در مواقع نیاز، 
واردات بنزیــن نیز انجــام دهیم اما 
اگر بخواهیم بنزیــن وارد کنیم باید 
قیمت جهانــی آن در بازارهای آزاد 
را بپردازیــم. زمانی کــه این بنزین 
وارد می شود دولت باید سوبسیدی 
بپردازد تا با قیمت داخلی به دســت 

مردم برسد. 
پس بهتر اســت که ما به تدریج 
قیمت حامل هــای انرژی را واقعی 
کنیم امــا این اقدام بایــد به نحوی 
صــورت گیرد که جامعه بتواند خود 
را تنظیــم کرده و شــوک اقتصادی 
 یکبــاره بــه زندگــی مــردم وارد 

نشود.
دولت هــا نباید تصمیمات 

امروز را به فردا بیندازند
وی در ادامــه در پاســخ به این 
پرســش که آیا در این دولت ممکن 

است قیمت بنزین افزایش یابد؟ بیان 
کرد: دولت ها باید همیشــه در زمان 
لازم تصمیم بگیرند و نباید کارها را 
عقب بیندازند. اما تصمیمات دولت 
ها نیز باید با پیوست های اجتماعی، 
فرهنگی و روانی انجام شــود. فقط 

نباید پیوست اقتصادی دیده شود. 
زمانی که قرار اســت یک کار 
اقتصادی صورت گیــرد حتما باید 
تبعات اجتماعی آن نیز در نظر گرفته 
شود. دولت ها باید بسنجند که پاسخ 
جامعــه به اقدام اقتصــادی آنها چه 

خواهد بود.
عباسی در پایان تاکید کرد: نباید 
در شــرایط بحرانی که از سوی دنیا 
تحت فشــاریم، تصمیمات داخلی 
در جهتی باشد که طرف های مقابل 
بتوانند فشار بیشتری به ما وارد کنند. 
باید با مردم رو راســت بود. صدا و 
سیما و رســانه های فضای مجازی 
نیز نقش مهمی دارند که موضوعات 
را بــرای مردم به درســتی تجزیه و 

تحلیل کنند. 
اگــر مردم توجیه شــوند قطعا 
در اجــرای اقداماتــی که بــه نفع 
 آینده کشــور اســت کمک خواهند 

کرد.

اقتصادی6

گــروه اقتصادی - رؤســای 
اتاق های بازرگانی، تعاون و اصناف 
ایــران در نامه ای به رئیس جمهوری 
نکات لازم بــرای تداوم روند رو به 
رشد صادرات غیرنفتی کشور و نیاز 
به اســتمرار کسب درآمدهای ارزی 

اعلام کردند.
در این نامه آمده اســت: ضمن 
قدردانی از دیــدگاه ژرف اندیش و 
رویکــرد مثبت حضرتعالی و دولت 
ســیزدهم در حوزه تجارت خارجی 
به ویژه توسعه صادرات غیرنفتی که 
در دوره یک ساله سپری شده از عمر 

دولت منجر به حصول دستاوردها و 
نتایج درخشانی برای اقتصاد کشور 
شده اســت، به استحضار می رساند 
از زمان آغاز به کار رســمی مدیریت 
جدیــد در معاونــت دیپلماســی 
اقتصــادی وزارت امــور خارجه و 
همچنین ســازمان توســعه تجارت 
ایران در دولت سیزدهم، خوشبختانه 
رویکــرد تعاملــی این دســتگاه ها 
علیرغــم شــدیدترین تحریم های 
اقتصادی کشــور موجــب تقویت 
روحیه و امید میــان صادر کنندگان 
گردیــده و منجر به رشــد صادرات 

کالاهــای ایرانی به بازارهای جهانی 
و به خصوص کشــورهای همسایه 

شده است.
از سوی دیگر، توسعه ارتباطات 
منطقــه ای و دیپلماســی تجاری با 
همســایگان، از جمله اقداماتی بود 
که با سیاســت های ابلاغی جنابعالی 
منجــر به ارتقــا ارزش صــادرات 
غیرنفتــی از یــک ســو و افزایش 
صــادرات محصــولات بــا ارزش 
افزوده بالا شــده است، لیکن انتظار 
می رود در یک اقدام هماهنگ، تمامی 
دستگاه های اجرایی با سیاست های 

وزارت صنعت، معــدن و تجارت، 
به ویژه با ســازمان توســعه تجارت 
ایــران بــه عنــوان متولی توســعه 
 سیاســت های تجاری کشور همگام 

باشند.
در این راستا با توجه به ضرورت 
تــداوم روند رو به رشــد صادرات 
غیرنفتی کشــور و نیاز به اســتمرار 
کســب درآمدهای ارزی، برخی از 

اولویت ها و پیشــنهادها از مجموعه 
نظرات تخصصی و کارشناسی اتاق 
بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی 
ایران، اتاق اصناف ایران و اتاق تعاون 

ایران به شرح ذیل حضور شما ایفاد 
می گردد.

1- با تغییر سیاســت های ارزی 
کشور به جهت اجرای طرح مردمی 
ســازی اقتصاد، متأســفانه به تعداد 
ارزهای چندنرخــی موجود افزوده 
شده است. لذا با توجه به آثار مخرب 
وجــود ارز چندنرخــی در اقتصاد، 
ضروری اســت تدبیری اندیشــیده 

شــود تا قیمت های مختلف ارز در 
سامانه نیما، سنا، بازار متشکل ارزی 
و نــرخ توافقی میان صادرکنندگان با 
صرافی ها، به یک قیمت واحد سوق 

پیــدا کند؛ به خصوص اینکه با توجه 
به تفاوت زیاد نرخ ارز حواله وارداتی 
بــا نــرخ واقعی کــه از جیب صادر 
کننــدگان پرداخت می شــود، عملًا 
رانت جدیدی در راســتای واردات 

ایجاد شده است.
اداری  بروکراســی های   -2
همچنان یکی از 5 مشــکل کلیدی و 
اساسی کشور است که تولیدکنندگان، 

صادرکنندگان و حتی واردکنندگان 
مواد اولیه واحدهــای تولیدی با آن 
مواجه هســتند. لذا ضروری اســت 
در این حــوزه، دولت اهتمام ویژه و 

اقدامات مشــخصی را متناسب با هر 
دســتگاه در حذف قوانین و مقررات 
زائــد و دســت و پاگیــر دو اقتصاد 
کشور داشــته باشــد. به نحوی که 
گزارش های ملموس راجع به تسهیل 
قوانین و مقــررات مخل به صورت 
فصلی توسط کارگروهی متشکل از 
نمایندگان سه اتاق، معاونت حقوقی 
ریاســت جمهوری و وزارت امور 
اقتصــادی و دارایی بــه حضرتعالی 

تقدیم گردد.
3- علیرغم نــص صریح مواد 
2 و 3 قانــون بهبود محیط کســب و 
کار، تأکیــدات مقام معظم رهبری و 
نیز سیاســت های مکــرر اعلامی از 
ســوی جنابعالی، متأســفانه برخی 
دســتگاه های دولتــی علاقمنــد به 
اســتفاده از نظرات بخش خصوصی 
قبــل از نهایی کردن تصمیمات خود 
نیســتند، در این ارتباط دســتوراتی 
توســط معاونــت حقوقــی رئیس 
جمهور در دولت فعلی و دولت های 
قبلی به دســتگاه های اجرایی مبنی 
بر ضرورت نظرخواهــی از فعالان 
اقتصادی پیــش از تصویب و ابلاغ 
هرگونه بخشــنامه و دستورالعمل و 
همچنین پیش آگهی کردن مقررات 
اجرایی جدید از ســوی دولت داده 
شده اســت، لیکن متأسفانه همچنان 
تعدد صــدور بخشــنامه های خلق 

الساعه، به بی ثباتی فضای اقتصادی 
و سلب قدرت برنامه ریزی از فعالان 
اقتصــادی می انجامد. لذا دســتور 
خاص حضرتعالــی در این حوزه و 
برخورد با خاطیان بســیار راهگشا 

خواهد بود.
4- تأمین ســرمایه در گردش 
همچنــان به عنوان یکی از معضلات 
واحدهای تولیدی و صادراتی مطرح 
اســت؛ به خصوص اینکــه بعد از 
اجرای سیاست مردمی سازی اقتصاد 
و تورمی که در سایه آن حادث شده، 
هزینــه تأمین گردش مالی بنگاه های 
تولیــدی و بازرگانی به شــدت بالا 
رفته و عمــلًا تأمین منابع از بانک ها 
نیز با مشــکلات بسیار جدی مواجه 
شده اســت. لذا لازم است بازنگری 
لازم در نــرخ ســود بانکی صورت 
گیرد و امکان تأمین منابع مالی برای 
جبــران بخشــی از نقدینگی مورد 
نیــاز واحدهای تولیــدی و به ویژه 
واحدهــای تولیدی صادرات محور 

فراهم گردد. 
در خاتمه آمادگی مجدد فعالان 
اقتصــادی و صاحبان کســب و کار 
نسبت به ارائه مشورت های دلسوزانه 
و راهکارهــای اجرایــی به دولت 
جهت بهبود شرایط اقتصادی و ارتقا 
شاخص های تجارت خارجی کشور 

اعلام می گردد.

مکاتبه روسای اتاق های سه گانه با رئیس جمهوری؛

ارز را تک نرخی کنید
رؤسای اتاق های بازرگانی، تعاون و اصناف ایران در نامه ای به رئیس جمهوری ضمن برشمردن 4 مانه بر سر راه 

توسعه صادرات غیرنفتی، خواستار تک نرخی شدن ارز شدند.

 
گروه اقتصادی -رئیس انجمن 
مراکز اسقاط و بازیافت خودرو گفت: 
الان 50 هزار گواهی اســقاط موجود 
است بنابراین با ادعای کمبود گواهی 
اسقاط قصد دور زدن قانون ساماندهی 
صنعــت خودرو را داشــتند. 26 آبان 
ســال گذشته بود که قانون ساماندهی 
صنعت خودرو در مجلس به تصویب 
رسید. بند 10 این قانون به صراحت به 
موضوع اسقاط خودروهای فرسوده 
پرداخته و تاکید می کند »تردد، حمل بار 
و مسافر توسط وسایل نقلیه موتوری، 
پس از رســیدن به سن فرسودگی در 
کلانشهرها ممنوع است.« تبصره دو این 
بند نیز خودروسازان را موظف به اخذ 
گواهی اســقاط می کند. در این تبصره 
آمده اســت: »تولیدکنندگان خودرو 
و موتورســیکلت در داخل کشــور 
موظفند به ازای تولید هر چهار دستگاه 
خودرو یا موتورسیکلت گواهی اسقاط 
خودرو یا موتورســیکلت معادل را از 
مراکز اســقاط دریافت کنند.« با توجه 
به اینکه وزارت صمت از سال ها قبل 
با اســقاط خودرو ساز مخالف می زد، 

بالاخره در اوایل شــهریور ماه امسال 
هیأت دولت به طــرح لایحه ای رأی 
مثبــت داد که مطابــق آن یک تبصره 
به ماده 10 قانون ســاماندهی صنعت 
خودرو اضافه می شود که در صورت 
کمبود خودرو یا موتورسیکلت برای 
اسقاط، خودروسازان با پرداخت یک 
درصد قیمت خودرو به صندوق ملی 
محیط زیســت بتوانند به تولید خود 
ادامــه دهند. در متن این مصوبه هیأت 
دولت آمده اســت: »در صورت نبود 
خودرو یا موتورسیکلت برای اسقاط 
به اندازه کافی و اختلال در روند تولید 
یا عرضه با تشخیص وزارت صنعت، 
معــدن و تجــارت، تولیدکنندگان و 
واردکنندگان می توانند با پرداخت یک 
درصد قیمت خودرو یا موتورسیکلت 
تولیــدی یا وارداتــی به صندوق ملی 
محیط زیســت، مجوز شماره گذاری 
دریافت کنند. منابــع حاصل صرف 
پرداخت تسهیلات بانکی یا کمک های 
بلاعوض به متقاضیان اسقاط خودرو 
یا موتورسیکلت فرسوده خواهد شد. 
همچنین به موجــب اصلاح مصوبه 

دولت در خصوص شــماره گذاری 
موتورسیکلت و خودروهای دیزلی، 
کلیه تولیدکنندگان موتورســیکلت و 
خودروهــای دیزلی مکلــف به اخذ 
گواهی اسقاط نســبت به یک چهارم 
تولید ماهانه از مراکز اســقاط هستند. 
در صــورت نبــود گواهی اســقاط، 
تولیدکنندگان یادشده مکلفند نسبت به 
ارائه تعهد 6 ماهه جهت ایفای تعهدات 
قانونی در خصوص اسقاط اقدام کنند و 
نیروی انتظامی جمهوری اسلامی ایران 
مکلف است پس از ارائه تعهد یادشده 
از سوی تولیدکنندگان مذکور، نسبت 

به شماره گذاری اقدام کنند.«
جزئیات مصوبه های دولت 

در مورد اسقاط فرسوده ها
در این رابطه محمود مشــهدی 
شــریف رئیس انجمن مراکز اسقاط 
و بازیافت خــودرو اظهار کرد: هیأت 
دولت دو مصوبه داشــت؛ یک لایحه 
دوفوریتــی بود که بــه مجلس داد که 

بر اساس آن قانون ساماندهی صنعت 
خــودرو اصلاح می شــد؛ به این معنا 
که اگر گواهی اســقاط موجود نبود، 
واردکنندگان، تولیدکنندگان خودرو، 
موتورســیکلت ازای و تولیدکنندگان 
خودروهــای دیزلــی می تواننــد با 
پرداخــت یــک درصــد از قیمت 
خودروی خود به صندوق ملی محیط 
زیست بنا به تشخیص وزارت صمت، 
خودروی خود را شماره گذاری کنند. 
وی افــزود: این مصوبه اول بود که به 
صورت دوفوریتی به مجلس ارســال 
شــد و با توجه بــه اینکه مجلس الان 
تعطیل است، تصویب یا عدم تصویب 
این لایحه به اواخر شهریور و اوایل مهر 
موکول شده است. بحث دوم راجع به 
موتور سیکلت سازان و تولیدکنندگان 
خودروهای دیزلی است که قبلًا مصوبه 
هیأت دولت را داشتند. موتورسیکلت 
ســازان یک مصوبه داشتند که به ازای 
شماره گذاری هر موتور سیکلت باید 

یک موتورسیکلت اسقاط کنند، علاوه 
بر این باید 10 درصد تولیداتشــان هم 
برقی باشد و اگر این 10 درصد را تولید 
نکنند باید به جــای این 10 درصد، 3 
موتورسیکلت را اســقاط می کردند. 
طبق قانون ساماندهی صنعت خودرو 
کــه در خرداد ماه 1401 ب ه تصویب 
رسید قرار شد 25 درصد اسقاط شود. 
مصوبه هیأت وزیران کامیون ســازان 
هم این بود که کامیون های با استاندارد 
آلایندگی یورو 5 و کاتالیســت ای ای 
وی بــه ازای هر 3 کامیــون باید یک 
کامیون اســقاط می کردند. بر اساس 
مصوبــه جدید چــه آلایندگی یورو 
4، 5 یا 6 باشــد و کاتالیســت هر چه 
باشــد موظف هســتند که 25 درصد 
اسقاط داشته باشند. یعنی به ازای هر 4 
خودروی دیزلی و 4 موتور سیکلتی که 
تولید می شود باید یک خودروی دیزلی 
و یک موتورسیکلت اسقاط شود؛ این 
مصوبه ابلاغ شده و مصوبه اول هم به 

مجلس ارسال شده است.
پاسخی به ادعای صمت در 

مورد کمبود گواهی اسقاط
مشهدی شــرف در مورد ادعای 
وزارت صمت مبنــی بر کمبود برگه 
گواهی اسقاط، گفت: گواهی اسقاط 
تاکنون برای خودروســازان نیاز نبوده 
که بگوییم چون برگه نیســت اسقاط 
نکردنــد اصلًا مشــمول ایــن قانون 
نبودند؛ تنها موتورسازان و سازندگان 
کامیــون دیزلی مشــمول این قانون 
بودند. پس از آن 4 دسته دو دسته شامل 
واردکننــدگان )با توجه به ممنوعیت 
واردات( تولیدکننــدگان خــودروی 
سواری مشمول نبودند. بنابراین اینکه 
بگویند به دلیل کمبود گواهی اسقاط، 
تولید و اســقاط نداشتیم دروغ است. 
رئیس انجمن مراکز اسقاط و بازیافت 
خــودرو تصریح کــرد: از 27 بهمن 
ســال ۹۸ نزدیک به 700 هزار گواهی 
موتورســیکلت خریداری کرده اند و 

الان هم 70 هزار گواهی موتورسیکلت 
در صفحه هایشان موجود است و اگر 
کمتر از 10 هزار گواهی موتورسیکلت 
بخرند عملًا نیازشــان تا پایان ســال 
1401 بــرآورده می شــود. بنابراین 
موتورسیکلت سازان گواهی چندانی 
نیاز ندارنــد. از طرف دیگر در بخش 
دیزلی کمبود گواهی داشتیم اما پیشنهاد 
ما این بود که به صورت موقت هم شده 
از گواهی بنزینی استفاده کنند تا بتوانند 
خودروهای خود را شــماره گذاری 
کنند؛ یعنی می توانســتند تا پایان سال 
1401 از گواهی بنزینی استفاده کنند تا 
مشکلشان حل شود. مشهدی شریف 
افزود: می خواستند قانون ساماندهی 
صنعت خودرو را دور بزنند و متوسل 
به یک غیرواقعیت شــدند. در حالی 
که همین الان 50 هزار گواهی اسقاط 

موجود است.
تــردد ۱۲ میلیون خودرو و 

موتور فرسوده
وی در مــورد تعداد فرســوده 
هــای در حال تردد، گفت: 2.5 میلیون 
خودروی فرسوده و ۹.5 میلیون موتور 

ســیکلت فرسوده در حال تردد است. 
رئیس انجمن مراکز اسقاط و بازیافت 
خــودرو اگر این یــک درصد واریز 
شــود، به هیچ جایی نمی رسیم زیرا 
یک درصد از مثلًا 200 میلیون تومان 2 
میلیون تومان می شود با 2 میلیون تومان 
چگونه می توان وسیله نقلیه فرسوده ای 

را اسقاط کرد؟
مصوبه دولت کارشناسی 

نیست
وی اضافه کــرد: مصوبه دولت 
کارشناسی شده نیست و عملًا همان 
اتفاقــات در گذشــته رخ داد تکرار 
می شــود؛ 50 درصد آلودگی هوا، 17 
هزار نفر تلفات جاده ای و کشته شدن 
13 هزار نفر به خاطر آلودگی هوا ناشی 
از تردد فرســوده هاست. همچنین 7 
درصد ضایعات آهنی مورد اســتفاده 
در کارخانه های ذوب صفر می شــود 
و باید ضایعــات آهنی را هم واردات 
کنیم. مشهدی شریف گفت: با مجلس 
صحبت کردیــم اما خودروســازان 
رانت قوی ای دارند و فکر نمی کنم به 

نتیجه ای برسیم.

پاسخی به ادعای صمت در مورد کمبود گواهی اسقاط خودرو

توسعه ارتباطات منطقه ای و دیپلماسی تجاری با همسایگان، از جمله اقداماتی بود که با 
سیاست های ابلاغی جنابعالی منجر به ارتقا ارزش صادرات غیرنفتی از یک سو و افزایش 
صادرات محصولات با ارزش افزوده بالا شده است، لیکن انتظار می رود در یک اقدام هماهنگ، 
تمامی دستگاه های اجرایی با سیاست های وزارت صنعت، معدن و تجارت، به ویژه با سازمان 
توسعه تجارت ایران به عنوان متولی توسعه سیاست های تجاری کشور همگام باشند.

گــروه اقتصــادی - معاون 
هماهنگــی و محیط کســب و کار 
وزارت صمت تاکید کرد: مشارکت 
دادن انجمن ها در سیاست گذاری و 
برنامه ریزی را با جدیت دنبال می کنیم 
و در این راستا موافق پیشنهاد تشکیل 
کارگروه مشــترک بین انجمن های 
مرتبط بــا صنایع ماشین ســازی و 
تجهیزات برای مانع زدایی و توسعه 

این صنعت هستیم.
»ســید مهدی نیازی« در دیدار 
بــا اعضای هیــات مدیــره انجمن 
ســازندگان تجهیزات صنعتی ایران 
)ســتصا( افزود: معاون هماهنگی و 
محیط کســب و کار وزارت صمت 
گفــت: تغییر آرایش ســاختاری در 

وزارتخانه موجب شد رشته فعالیت 
مهــم ماشــین آلات و تجهیزات از 
سطح دفتر به سطح یک معاونت ارتقا 
پیدا کرد و این نشــان دهنده اهمیت 
و نقش این رشــته فعالیت در بخش 

تولید است.
این مقام مسوول وزارت صمت 
گفــت: یکی از مولفه های رشــد و 
توســعه کشــور، توجه به ساخت 
ماشــین آلات و تجهیــزات اســت 
و بــا همین دیدگاه، رشــته فعالیت 
ماشــین آلات و تجهیزات از ســطح 
مدیــرکل به یک معاونــت با چهار 

اداره کل ارتقا یافته است.
وی بیان داشــت: برای تعمیق 
ساخت داخل به یک برنامه میان مدت 

نیازمندیــم و آماده همکاری نزدیک 
با انجمن ها و تشــکل ها برای تببین 

نقشه راه این صنعت هستیم.
نیــازی همچنین با اشــاره به 
ابــلاغ مصوبه جدیــد هیات دولت 
درباره حمایت از تولید دانش بنیان و 
اشتغال آفرین حوزه صنعت، معدن و 
تجارت، گفت: ظرفیت خوبی برای 
شــرکت های دانش بنیان به ویژه در 
بخش ماشــین آلات و تجهیزات در 
این آیین نامه ایجاد شــده که باید از 
این فرصت برای توسعه صنایع دانش 
بنیان به ویژه این صنعت استفاده کرد.
وی بــه تفاهم نامه اخیر وزارت 
صمت و وزارت عتف اشاره و تاکید 
کرد: موضوع تامین نیروی انســانی 

ماهر، ارتباط بین صنعت و دانشــگاه 
و بــرآورده کردن نیازهای صنعت با 
اســتفاده از ظرفیت حوزه آموزش و 
پژوهش در این تفاهم نامه دیده شده 

است.
صمــت  وزیــر  معــاون 
خاطرنشــان کرد: بــا توجــه بــه 
ارزیابی های کارشناسی انجام شده، 
مهمترین راهبرد در توســعه صنعت 
ماشین ســازی و تجهیزات، توسعه 
فعالیت هــای پیمانکاری تخصصی، 
ایجــاد کنسرســیوم های تخصصی 

برای تجمیع سازندگان ماشین آلات 
و تجهیزات و شــرکت های طراحی 
و مهندســی در قالب شــرکت های 
کارخانــه ســاز با ارائــه تضامین و 
خدمات پــس از فروش و پرداخت 
تســهیلات ارزی بر اســاس پیش 
فاکتور شــرکت های ایرانی است که 
باید به صورت جدی دنبال شــود و 
این پروژه هــا در آیین نامه اخیر نیز 

پیش بینی شده است.
وی گفت: یکی از اشــکال های 
نظام تســهیلات دهی این است که 

برای همه فعالیت های اقتصادی یک 
مدل و با شرایط یکسان، روش تامین 

مالی تعریف شده است.
بایــد  توضیــح داد:  نیــازی 
مــدل تامیــن مالــی هــر فعالیت 
تولیــدی باتوجــه بــه ویژگــی، 
 شــرایط و نــوع آن صنعت تعریف

 شود.
وی اضافه کرد: شــاید نیاز باشد 
برای برخــی صنایع به جــای ارائه 
تســهیلات به ســازنده، به خریدار 
تسهیلات داده شود تا بتواند قرارداد 

خرید با سازنده منعقد کند و این منابع 
در قالب نظام تامین مالی زنجیره ای 

به تولیدکننده منتقل شود.
معاون هماهنگی و محیط کسب 
و کار وزارت صمــت بیان داشــت: 
نیازمنــد یک تغییر نگــرش در نظام 
تسهیلات در شــبکه بانکی و بخش 

صنعت هستیم.
در ایــن جلســه، اعضا انجمن 
صنعتــی  تجهیــزات  ســازندگان 
ایران )ســتصا( به بیــان دیدگاه ها و 
راهکارهای خود برای توســعه این 

صنعــت پرداخته و از ایجاد معاونت 
جدیــد ماشــین آلات و تجهیزات 
اســتقبال کــرده و آن را عاملــی 
 بــرای رشــد و توســعه این بخش 

دانستند.

معاون وزیر صمت تاکید کرد:

مشارکت دادن انجمن ها در سیاست گذاری و برنامه ریزی وزارت صمت
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